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 ملخص الدراسة
في الجزائر" دراسة اندرجت هذه الدراسة تحت عنوان " تأثير البرامج التلفزيونية الساخرة على الوعي السياسي لدى الشباب الجامعي 

بحيث تمحورت إشكالية الدراسة حول تأثير البرامج  3ميدانية على عينة من طلبة كلية علوم الإعلام والاتصال بجامعة قسنطينة 
الساخرة على الوعي السياسي فكان التساؤل الرئيسي كالتالي: ما هو تأثير البرامج التلفزيونية الساخرة على الوعي السياسي لدى 

.الكشف عن 1ب الجامعي في الجزائر؟ وحاولنا من خلال هذه الدراسة الوصول إلى مجموعة من الأهداف تتلخص في الشبا
. معرفة مدى ثقة الشباب 2إسهامات البرامج التلفزيونية الساخرة في زيادة المعلومات السياسية لدى الشباب الجامعي في الجزائر 

وكيفية تأثيرها على الوعي السياسي لديه. ونظرا لطبيعة الدراسة فقد اعتمدنا على المنهج الجامعي في البرامج التلفزيونية الساخرة 
( مفردة باستخدام أداتي الاستبيان والمقابلة, وقد 100الوصفي باختيار عينة قصديه من طلبة كلية علوم الإعلام والاتصال قوامها )

 توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج تتلخص في:
باب الجامعي يهتم بمشاهدة البرامج التلفزيونية الساخرة ويتأثر بمضامينها كما انه يعتمد في مشاهدته لهذه البرامج على كون الش

المواضيع المطروحة و التي تكون محل نقاش في المجتمع بالإضافة إلى أنها تمكنت من مساعدة المبحوثين على فهم الواقع 
مام بالأخبار الخاصة بالأوضاع الدولية لنتوصل في الأخير إلى إثبات أن البرامج السياسي بشكل كبير واكتساب روح الاهت

 التلفزيونية الساخرة تؤثر بدرجة عالية على الوعي السياسي لدى الشباب الجامعي في الجزائر.
 الكلمات المفتاحية

 التأثير, البرامج التلفزيونية الساخرة, الوعي السياسي, الشباب الجامعي

Abstract 

The study, entitled "The Impact of Satirical Television Programmes on Political Awareness among 

the University Youth in Algeria", included a field study on a sample of students of the Faculty of 

Media and Communication Sciences- Constantine University 3. The problem of the study centred 

on the impact of satirical programmes on political awareness of the Algerian youth students asking 

mainly the question: What is the impact of satirical television programmes on the political 

awareness of Algeria's university youth? Throughout this study, we tried to reach a set of goals that 

are summarized in:  1. To reveal the contributions of satirical television programmes in increasing 

political information among Algeria's university youth 2. Find out whether or not young university 

people trust satirical TV shows and how they affect their political consciousness? Due to the nature 

of the study, we have relied on the descriptive curriculum by selecting, on purpose, a sample of 100 

individual students of the Faculty of Media and Communication Sciences using questionnaire and 

interview tools. The study has reached a set of findings that are summarized as follows: 

The fact that young university students are interested in watching satirical television shows and 

influenced by their contents also relies on topics that are debated in society. In addition, they have 

been able to help researchers understand the political reality significantly and gain a spirit of 

interest in the news on national and international situations. 
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